
ACTA NÚM 2/2022. 8a COMISSIÓ DE SEGUIMENT DEL PACT DE CIUTAT 

A la ciutat de Sant Feliu de Llobregat, el dia 26 de setembre de 2022 quan són les 

setze hores, es reuneixen en sessió virtual, per celebrar la 8a sessió de la Comissió de 

Seguiment del Pacte de Ciutat de Sant Feliu de Llobregat, les persones que es 

relacionen a continuació: 

Il·lm. Sr. Oriol Bossa 

Alcalde 

Sra. Lídia Muñoz 

Primera tinenta d’Alcaldia i president de l'Àrea de Govern Obert i Serveis Generals. 

Sra. Flavia Reina i Fajardo  

Tercera Tinent d’Alcaldia i presidenta de l'Àrea de Drets de Ciutadania i Polítiques 

Socials  

Sra. Mireia Aldana Llorens  

Quarta tinent d’Alcaldia i presidenta de l'Àrea de Territori, Sostenibilitat i Activitat 

Econòmica 

Sra. Loren Rider Jiménez  

Regidora d'Activitat Econòmica, Cooperativisme i Ocupació. Feminismes i LGTBI. 

Salut Pública i Consum 

Sr. Manel Martínez  

Regidor de  Seguretat Ciutadana i Organització 

Sr. Aitor Rivera  

Regidor de de Comerç i Turisme, Dret a l'Habitatge, Joventut, i d'Innovació i 

Tecnologies  

Sr. Manuel Leiva Portaveu  

Portaveu Grup Municipal SFCP  

Sra. Lourdes Borrell Moreno  

Portaveu Grup Municipal PSC  

Sr. Jaume Manyoses Canadell  

Portaveu Grup Municipal Tots Som Sant Feliu  

Sra. Àngels Salas Alonso  

Gerent de l’Ajuntament 

Sr. Rafael Bellido Cardenas  

Director de l'Àrea de Territori, Sostenibilitat i Activitat Econòmica  

Sr. Sergi Marí Pons  

Director de l’Àrea de Drets de Ciutadania i Polítiques Socials  

Sr. Ricard Valls González  

Tècnic de Projectes transversals  

Sr. Genís Giner Pastor  

Tècnic de  Gestió Cívica i Col·laborativa 

Sra. Pilar Gonzalez Reyes  

Tècnica àmbits socials de l’Assemblea Local de la Creu Roja   

Sra. Raquel Casanovas  

Representant Solidança 

Sr. Isaac Amela Abellán  

President de l'Associació de Discapacitats Físics de Sant Feliu de Llobregat  

Sra. Julia Latorre Mingrat  



Síndica Municipal de Greuges 

Sr. Alejandro Pérez  

PIMEC Baix Llobregat-L'Hospitalet.  

Sr. Xavier Sánchez 

Representant Amics de la Natura Sant Feliu de Llobregat 

Sr. Manel Carrión 

Representant Club Handbol Sant Llorenç 

Pren la paraula el Sr. Ricard Valls, que exposa l’estructura de la sessió i l’ordre del 

dia:  

1. Benvinguda institucional 

2. Presentació dades de tancament 

a. Execució pressupostària 

b. Execució de les accions 

3. Instrument de governança en un nou escenari 

4. Torn obert de paraula 

Pren la paraula l'alcalde Oriol Bossa, que ha obert la sessió explicant que el Pacte de 
Ciutat va sorgir "per adaptar-nos a la nova realitat que va saltar pels aires al març de 
2020 amb el decret de confinament amb motiu de la pandèmia" i ha agraït "el treball en 
xarxa i el compromís amb el Pacte durant aquests dos anys intensos". 

A continuació, pren la paraula la Sra. Lídia Muñoz que ha destacat que avui "arribem 
a un punt d'inflexió, el tancament d'una etapa de molt de patiment però també de molt 
aprenentatge, i el que hem fet és millor del que es plantejava a l'inici". Muñoz ha 
presentat les dades de tancament del Pacte i ha subratllat la importància de que el 
86,3 % del pressupost ha estat executat i gairebé el 82% de les actuacions han estat 
realitzades i el 12,8% es troben en execució. 

El Sr. Ricard Valls ha presentat l’eina de retiment de comptes disponible al web 
municipal https://www.santfeliu.cat/common/doc/document.faces?xmid=32162, on es 
pot consultar el grau d’execució del Pacte de Ciutat.  

Seguidament, la regidora d'Educació, Mireia Aldana, ha presentat el projecte de 
transformació dels patis escolars com a actuació emblemàtica dins del Pacte de 
Ciutat. El principal objectiu d'aquesta acció ha estat transformar els patis de les 
escoles en indrets on desenvolupar l'educació dels infants a través d'un entorn 
dinàmic, inclusiu, segur i sostenible. Aldana ha assegurat que "la millora dels patis 
aportarà uns espais més educatius" i ha subratllat el paper de la Ciutat Educadora. El 
pressupost executat ha estat de 72.000 euros, 17.000 destinats a la redacció del 
projecte per analitzar arquitectònicament i estructuralment els patis a transformar, i 
55.000 emprats en l'execució de la primera fase. A més, es destinaran 37.500 euros 
del programa específic de resiliència local finançat per la Diputació de Barcelona a la 
reconversió dels espais amb incorporació de verd natural i integració dels patis a la 
xarxa de refugis climàtics. 

El regidor de Comerç i Turisme, Aitor Rivera, ha estat l'encarregat de presentar el 
projecte de Moneda Local de Sant Feliu de Llobregat, La Rosa, creada amb 
l'objectiu de revitalitzar i reactivar l'activitat econòmica de la ciutat a través de dotar-la 
d'una moneda que incrementi l'impacte de la despesa pública en el comerç local. 
Rivera ha explicat que aquest projecte va néixer en el marc del Pacte de Ciutat però 

https://www.santfeliu.cat/common/doc/document.faces?xmid=32162


"ha vingut per quedar-se, per continuar sent un motor per a la reactivació econòmica 
del teixit comercial de Sant Feliu". Actualment hi ha 110 comerços adherits a la 
Moneda Local més les deu parades del mercat municipal i es preveu que es posi en 
marxa el proper 2 de desembre, coincidint amb la campanya de consum local del 
Nadal. 

El regidor de Medi Ambient, Manel Leiva, ha explicat el Pla de Sostenibilitat 
Ambiental, emmarcat en l'eix 3 del Pacte de Ciutat, i amb un pressupost de prop d'un 
milió i mig d'euros. Leiva ha destacat la planta biosolar fotovoltaica i verda de l'Escola 
Bressol Fàbregas com a exemple d'edifici totalment sostenible, per autoconsum i 
aprofitament col·lectiu d'excedents per Comunitat Energètica Local i com a mesura 
d'adaptació al canvi climàtic. També ha destacat la pacificació del carrer Girona com a 
exemple de pacificació de l'espai intern de la ciutat. El Pla de Sostenibilitat Ambiental 
inclou també la planta solar fotovoltaica a l'Escola Arquitecte Gaudí per autoconsum i 
aprofitament col·lectiu d'excedents per Comunitat Energètica Local. 

Demana la paraula el Sr. Xavi Sánchez per destacar que és  important quedar-se amb 

el millor de les crisis, entenent que aquestes també poden portar oportunitats. Destaca 

que s’han traçat unes línies estratègiques que han permès complir uns objectius. 

També posa de manifest que la sostenibilitat no només és un tema mediambiental, 

també és un tema social. Per últim, destaca que  hi ha un recorregut de futur i cal 

implicar a la ciutadania, garantir una participació continua. 

Pren la paraula el Sr. Isaac Amela per agrair la iniciativa que ha suposat el Pacte de 

Ciutat i comentar que en un futur mantenir una estructura similar pot semblar molt 

interessant. Pregunta per què el Salvador Espriu no té projecte de patis, quina entitat 

és la que s’encarrega de la configuració de la Moneda Local i quan es farà públic el 

cap gros que durà el nom de la moneda?  

Respon la Sra. Mireia Aldana fent esment a què el projecte de patis del Salvador 

Espriu ja es va redactar el darrer any i que, per tant, es va fer abans del Pacte de 

Ciutat.  

Seguidament, pren la paraula el Sr. Aitor Rivera per respondre que l’entitat és Novact, 

guanyadora de la licitació. Comenta que el cap gros es farà públic coincidint amb l’inici 

de la campada de Nadal i l’encesa de llums.  

Demana la paraula el Sr. Alejandro Pérez per felicitar a l’Ajuntament per la iniciativa 

del Pacte de Ciutat, que ha permès afrontar projectes de caràcter supramunicipal i 

establir sinergies amb altres organitzacions.  

L'últim punt de la sessió ha estat dedicat als instruments de governança en el nou 
escenari que s'obre a partir d'ara, un cop finalitzat el mandat del Pacte de Ciutat, sorgit 
al maig de 2020 per a la reconstrucció social i econòmica de Sant Feliu arran de la 
pandèmia. En aquest sentit, Lídia Muñoz ha proposat injectar el Pacte de Ciutat al 
Consell de Ciutat com a òrgan estable de participació, i "que pugui estar integrat per 
tothom que ho vulgui, tant entitats com persones a títol individual. L'objectiu és donar 
continuïtat a l'esperit del Pacte de Ciutat, on hem treballat en equip de veritat, amb les 
diferents eines que tenim al nostre abast". 



L'alcalde de la ciutat ha tancat la sessió assegurant que amb el Pacte de Ciutat "hem 
fet una prova obligada de com podem gestionar la ciutat d'una forma participativa i 
serà un instrument molt útil a partir d'ara per fer polítiques públiques de manera 
col·laborativa. 

Pren la paraula la Sra. Lourdes Borrell per comentar que des del PSC han estat des 

de l’inici implicats amb el Pacte de Ciutat, han fet 30 propostes, han estat actius i 

actives en presentar moció en sostenibilitat. De la mateixa manera, han participat i 

impulsat estratègies de reconstrucció des del Consell Comarcal del Baix Llobregat, 

que ha seguit una línia similar al Pacte.  Menciona que el Pacte ha durat una mica més 

que en altres institucions. A continuació esmenta que El Consell de Ciutat  pot 

permetre una bona continuïtat del que ha sembrat el Pacte de Ciutat. Per últim 

comenta que caldrà veure com finalitza l’execució del PAM 2019-2023 que també és 

una eina estratègica clau d’aquest mandat.  

Pren la paraula el Sr. Alejandro Pérez per esmentar que veu positivament mantenir 

un espai com el Pacte de Ciutat per poder generar sinergies entre les diferents 

organitzacions que hi participen.  

El Sr. Xavi Sánchez ha comentat que li sembla una evolució natural que el Pacte 

passi a ser el Consell de Ciutat, aquesta perspectiva es esperançadora, i cal que estar 

alerta  i aprendre de la historia i tenir en compte que no s’han de repetir situacions amb 

l’intent de  Consell de Ciutat que hi va haver anys enrere.  

Acords presos 

Evolució del Pacte de Ciutat en el Consell de Ciutat, oferint la possibilitat d’ampliar la 
participació a altres membres que no van poder format part del Pacte de Ciutat 
inicialment, d’acord amb allò que estableix el Reglament de Participació Ciutadana i el 
reglament específic del futur Consell de Ciutat.  

 

 

 

 

Oriol Bossa i Pradas 

Alcalde 
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